
اسحـق ارزانـی

اقتصادی6

گروه اقتصادی - رییس انجمن 
همگن قطعه ســازی خــودرو گفت: 
شــهرداری تهــران باید بــه ابهامات 
قرارداد بــزرگ واردات اتوبوس های 

چینی پاسخ دهد.
 قــرارداد غیرشــفاف دو میلیارد 
یورویی شهرداری تهران برای واردات 
اتوبوس، تاکسی، ون و موتورسیکلت 
برقی از چین، همچنان حاشــیه سازی 
می کنــد و نهادهــای نظارتی تاکنون 
سکوت اختیار کرده اند. قراردادی که 
گفته می شود با یک شرکت ساختمانی 
در چین بسته شده است و جزییات آن 

روشن نیست.
علیرضــا زاکانــی در توجیه این 
قــرارداد غیرشــفاف گفته اســت که 
رونوشت آن در اختیار اعضای شورای 
اسلامی شهر تهران گذاشته شده است 
اما تشــکری هاشــمی، عضو شورای 
اسلامی شهر تهران این ادعا را رد کرده 
اســت. در عین حال مهــدی چمران، 
رییس شــورای اســلامی شهر تهران 
مدعی شده است که قرارداد منع انتشار 

دارد!
 تناقض های بســیار درباره این 
قرارداد بزرگ و غیرشفاف با چینی ها 
در شرایطی است که عباس علی آبادی، 
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت این 
ادعاها را توجیه برای منفعت شخصی 
افراد دانسته است و محمدرضا نجفی 
منــش، رییس انجمــن همگن قطعه 
سازی خودرو به اکونگار می گوید که 
آقای زاکانی باید پاســخ دهد که با دلار 
چند تومانی قرار اســت اتوبوس برقی 
از چین وارد کند تا علت ارزان تر تمام 
شدن واردات اتوبوس مشخص شود.

 ابهامات در یک قرارداد بزرگ
اواخر ســال گذشــته لطف اله 
فروزنده، معاون مالی شهرداری تهران 

از قرار خرید اتوبوس برقی شهرداری 
تهران با چینی ها پرده برداشت و گفت 
که " »انعقاد قــرارداد ۲۵۰۰ اتوبوس 
برقی ۱۲ متری، ۲۷۵۰۰ هزار تاکســی 
انــرژی نو، ۱۰ هــزار ون و مینی بوس 

و ۱۵۰ هزار موتور ســیکلت برقی از 
دستاوردهای ســفر هیاتی از مدیران 
شــهرداری بــه چین بوده اســت که 
امیــدوارم بــه امید خــدا بتوانیم این 
محموله هــا را هرچه ســریع تر وارد 

کشور کنیم.«
 او از این قرارداد تمام و کمال دفاع 
کرد و گفت که قرارداد خرید اتوبوس 
برقــی از چین یک فرصت اســتثنایی 
اســت و "اینکه یک شــرکت چینی 

تمایل به یوزانس دارد فرصتی طلایی 
است. اگر می خواستیم این خریدها را 
از داخل کشور تامین کنیم چنین پولی 
وجود نداشت. ۵۰ درصد اعتبارات را 
دولــت تامین می کند و رییس جمهور 
دســتور داد که بلافاصله منابع از محل 

ماده ۱۲ تامین شود."
 ماجــرا اما زمانی واکنش برانگیز 
شــد که یک فعال رسانه ای در صفحه 
شخصی خود در شبکه ایکس نوشت 
اسنادی در اختیار دارد که نشان می دهد 
قرارداد خرید اتوبوس برقی از ســوی 
شهرداری با یک شرکت نوپای چینی 
بسته شده که در زمینه ساختمان فعالیت 

می کند.
 این فعال رســانه ای توضیح داد 
که بر اســاس تحقیقــات حقوقی که 
 Poly Overseas انجام شده شرکت
Engineering Co, Ltd که طرف 
قرارداد شهرداری است در سال ۲۰۱۰ 

ثبت شده است.
 بــه جز این مطابق گفته این فعال 
رسانه ای، حجم قرارداد عدد قابل توجه 
دو میلیارد یورو بوده اســت که با ترک 
تشریفات بسته شده است. این موضوع 
ســبب تنش در نشست شورای شهر و 
علیرضا زاکانی، شــهردار تهران شد و 
برخی اعضا در اعتراض به این قرارداد 
مبهم صحن شــورا را تــرک کردند. 
هرچنــد که زاکانی مدعی شــد بانک 
مرکزی، وزارت صنعــت و نهادهای 
امنیتی در جریان مفاد این قرارداد بوده 
اند و نسخه ای از رونوشت هم به برخی 
اعضای شورا از جمله تشکری هاشمی 
قرار دارد اما تشکری هاشمی این ادعا 
را رد کرد و گفت که چنین نســخه ای 

در اختیار نداشته است.
 علاوه بر تشکری هاشمی، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت هم به صورت 
تلویحی ادعــای زاکانی را رد کرد.  به 
گزارش خبرگزاری صدا و سیما عباس 

علی آبــادی تاکید کرد کــه "در تولید 
خودروهای کشنده و اتوبوس نیازمند 
خارجی   ها نیستیم، بلکه نیازمند زمان و 
تامین هزینه ها هستیم. متاسفانه گاهی 
بــه بهانه تامین مالــی و گاهی به بهانه 
اینکه خودروی فوری موردنیاز است 
واردات انجام می شود و هر بار به دنبال 
یک بهانه می گردند تا راهی پیدا کنند و 

به منفعت مورد نظر خود دست یابند.
 الان یکی از بهانه ها این است که 
تامین کننــدگان خارجی مایل به تامین 
مالی هســتند. ما باید این بهانه را از بین 
ببریم و روش هایی را برای تامین مالی 
و مشــارکت دادن مردم در این امر پیدا 
کنیم تا با این بهانه ها به سمت خارجی ها 

نرویم."
 از آن ســو همیــن منبع به نقل از 
علیمردان عظیمــی، مدیر عامل ایران 
خــودرو نوشــت که " ۴۰ دســتگاه 
اتوبــوس برقی به شــهرداری تهران 
تحویل دادیــم و قرار بود ۲۰۰ میلیارد 
تومــان به ما پرداخــت کنند که هنوز 
ریالی به صورت نقدی پرداخت نشده 
است. شهرداری به جای پول، ملک به 
ایران خوردو داده که آن را هم فروخته 
اند. یعنی شــهرداری فروش اموال غیر 
کرده و تخلف صورت گرفته است که 

مدارک آن وجود دارد."
 واردات با دلار چند تومانی؟

ماجرا به همین جا ختم نشــد و 
شــهرداری برای توجیه این مساله به 
دســتاویزهای دیگری چنــگ زد و با 
نصب بنرهایی در متروی تهران مدعی 
شد که قرارداد واردات اتوبوس برقی با 
چین به این علت بســته شده است که 
واردات ارزان تر تمام می شود و چینی 
ها ناوگان مورد نیاز را سریع تر تحویل 
می دهند و آلایندگی این ناوگان کمتر 
اســت.  هرچند که شــهرداری درباره 
تشریفات انعقاد قرارداد سکوت اختیار 

کرد.

 محمدرضــا نجفی منش، رئیس 
انجمن همگن قطعه ســازی خودرو 
دربــاره ادعــای ارزان تر تمام شــدن 
واردات اتوبوس برقی چینی می گوید 
که "از آقای زاکانی بپرسید قرار است با 
دلار چند تومانی اتوبوس برقی از چین 
وارد کننــد؟ وقتی قیمت دلار را گفتند 
مشــخص می شــود که چرا واردات 
اتوبوس برقی ارزان تر تمام می شــود. 
به هر حال مشخص است که ارز یارانه 
ای، واردات را ارزان تمــام مــی کند و 
این حیف و میل پول نفت در شرایطی 
که کشور دچار وضعیت دشوار تحریم 

است، هیچ توجیهی ندارد."
 او تاکید می کند که "خودروسازان 
داخلی توانایی تولیــد اتوبوس برقی 
باکیفیــت را دارند و ایــن اتوبوس ها 
بعضا تحویل داده شــده است و بعضا 
در نمایشگاه های دانش بنیان به نمایش 
درآمده اســت و اگر شهرداری به جای 
واردات بــه موقع برای تولید اتوبوس 
برقی تامین مالــی انجام می داد، تولید 
و تحویل ناوگان از محل ساخت داخل 

به راحتی انجام می شد."
 این فعال صنعت خودروســازی 
همچنین انتقاد می کند که "مشــخص 
نیست که چرا در این کشور هر دستگاه 
و نهادی مــی تواند در امور تخصصی 
مثــل واردات خــودرو دخالت کند؟ 
نتیجه این مداخلات آن می شــود که 
شرکت غیرمتخصص و در حوزه دیگر 
دلالی واردات خــودرو را انجام دهد 
و ضمن شــکل گیری بستر ارتکاب به 
فساد، منابع مالی و سرمایه های کشور 
حیف و میل شود. بارها خودروسازان و 
واردکنندگان خودرو نسبت به دخالت 
نهادهــای غیرتخصصــی در تولید و 
تجارت خودرو اعتــراض کرده اند و 
نسبت به احتمال فساد و هدررفت منابع 
در این ساختار و روال هشدار داده اند اما 
در همچنان بر یک پاشنه می چرخد."

 رئیس انجمن همگن قطعه سازی 
خودرو در ادامه می گوید: "درست در 
سالی که به نام جهش تولید نامگذاری 
شده است متاسفانه نهادهای متولی در 
رفتارهای ضد تولید پیشگام شده اند و 
پولی که می توانست خرج توسعه زیر 
ساخت های اقتصادی و صنعتی کشور 
شــود خرج واردات می شود. پرسش 
این است که چرا نباید با این منابع مواد 
اولیه مورد نیاز صنایع تامین شود و باید 
چنین قرارداد بزرگی برای واردات بسته 

شود؟"
 بــا تمام این اوصــاف همچنان 
شــهرداری و برخی از اعضای شورای 
شــهر تهران در حال توجیه انعقاد این 
قرارداد غیرشــفاف و پر چالش هستند 
و در تــازه ترین اظهارنظر ایرنا به نقل 
از مهــدی چمــران، رییس شــورای 
اسلامی شهر تهران گزارش داده است 
که مهدی چمران درحاشیه دویست و 
ســی و سومین جلسه شورای اسلامی 
شــهر تهران در جمع خبرنگاران گفته 
است که قرارداد واردات اتوبوس برقی 
منع انتشار داشته و هرکسی درخواست 
کرده قرارداد را تحویل گرفته است. او 
تاکید کرده است که "قرارداد مشکلی 
ندارد و هریــک از اعضا بخواهند در 
دســترس آنها قرار خواهــد گرفت. 
وزارت امور خارجــه، بانک مرکزی 
و دیگر بخش ها قــرارداد را در اختیار 
دارند. چنین قراردادی در ســال ۹۶ نیز 
وجود داشــته و مورد خاصی ندارد. در 
ســاخت واگن ها تکنولوژی به کشور 
وارد می شــود و ایــن تفاوتی مترقی 

است."
 این ادعاها در شرایطی مطرح می 
شــود که برخی اعضای شورای شهر 
درباره این ادعا اظهار بی اطلاعی کرده 
و می گویند چنین قراردادی را در اختیار 
نداشته اند و نهادهای نظارتی هم در این 

زمینه سکوت اختیار کردند.

ابهامات یک قرارداد دو میلیارد یورویی؛

شهرداری اتوبوس های چینی را با دلار 
چند تومانی وارد می کند؟

مدیر عامل ایران خودرو نوشت که " ۴۰ دستگاه اتوبوس برقی به شهرداری تهران تحویل دادیم و قرار بود ۲۰۰ میلیارد 
تومان به ما پرداخت کنند که هنوز ریالی به صورت نقدی پرداخت نشده است. شهرداری به جای پول، ملک به ایران خوردو 
داده که آن را هم فروخته اند. یعنی شهرداری فروش اموال غیر کرده و تخلف صورت گرفته است که مدارک آن وجود دارد."

چرا مطلوبیت کریدورهای ایران برای 
ترانزیت کالا کم است؟

گروه اقتصادی -یک کارشــناس حوزه حمل ونقل ریلی با بیان اینکه فورواردر کالا برای انتخاب کریدور 
حمل ونقلی به سه عامل هزینه، زمان و امنیت توجه می کند، گفت: به واسطه تحریم ها و اینکه نمی توانیم تبادلات 
مالی داشته باشیم و همچنین مشکلات بیمه ای، هزینه و زمان ترانزیت از خاک ایران افزایش پیدا می کند و مطلوبیت 

کریدور ایران برای ترانزیت از بین می رود.
محمدجواد شاهجویی با بیان اینکه از تمام استعداد خدادادی ایران برای ترانزیت کشور استفاده نشده است، 
گفت: سهم بازاری که ما می توانیم از ترانزیت منطقه داشته باشیم در شرایط کاملا ایده آل، حدود ۳۰۰ میلیون تن 
اســت؛ یعنی اگر همه چیز داخل کشــور خوب باشد و عوامل بیرونی هم تاثیر نگذارند، شاید بتوان تا ۳۰۰ میلیون 

تن را هم برای ترانزیت هدف گذاری کنیم.
وی ادامه داد: رویه های کند داخلی، دخالت نهادها و ســازمان هایی که در مســاله ترانزیت دخیل هســتند و 
عوامل خارجی مانند تحریم  و کنش هایی که کشورهای متخاصم علیه ما دارند، توانسته بخشی از ترانزیت ما را 
تحت الشــعاع قرار دهد. ما در بحث مبادلات مالی یا بیمه ترانزیت با مشــکل مواجه هستیم، همین ها هم توانسته 

بخشی از ترانزیتی که از خاک ایران می شود را کاهش دهد
این کارشــناس حوزه حمل ونقل ریلی با بیان اینکه با وجود مشــکلاتی که وجود دارد، روند ترانزیتی مثبت 
است، گفت: اقبال زیادی به ترانزیت از خاک ایران نشان داده می شود، مشروط بر اینکه ما خودمان شرایط را بهبود 
ببخشــیم و عوامل داخلی را برطرف کنیم، می شــود به افق های بالاتری برای ترانزیت کشــور فکر کرد. در برنامه 
هفتم توســعه هم ترانزیت ۵۰ میلیون تنی به عنوان هدف مطرح شــده است و اگر ما صرفا بتوانیم موانع داخلی را 

برطرف کنیم می توانیم تا چند سال دیگر به این عدد برسیم. 
شــاهجویی درباره اینکه چرا صاحبان کالا برای انتخاب ایران به عنوان مسیر ترانزیتی تردید دارند، بیان کرد: 
وقتی یک فورواردر می خواهد برای انتخاب کریدور حمل ونقلی تصمیم بگیرد، به سه عامل توجه می کند: هزینه، 
زمان و امنیت. موانع داخلی و خارجی بر هر سه این عوامل تاثیر می گذارند. به واسطه تحریم ها و اینکه نمی توانیم 
تبادلات مالی داشته باشیم و همچنین مشکلات بیمه ای، هزینه و زمان ترانزیت از خاک ایران افزایش پیدا می کند 

و به همین دلیل است که مطلوبیت کریدور ایران برای ترانزیت از بین می رود.
وی خاطرنشــان کرد: البته نمی توان گفت صرفا عوامل خارجی تاثیرگذار اســت، بیشتر عوامل داخلی مانع 
هســتند. در حال حاضر ما متولی واحدی در کشــور نداریم که کارش تســهیل ترانزیت در کشور باشد.  بنابراین 
اگر رویه  سیستم های حمل ونقل، سرعت سیر پایین، بروکراسی های اداری و معطلی هایی که در مرز وجود دارد، 

دخالت نهادها و سازمان های مختلف رفع شود می توان به افزایش ترانزیت امیدوارد بود.

گروه اقتصادی - به گفته رئیس اتاق مشترک 
بازرگانــی ایران و روســیه در تجــارت با ریال 
برون مرزی هم سیاست های بانک مرکزی می تواند 
چالش ساز شود.  هادی تیزهوش تابان، رئیس اتاق 
مشترک بازرگانی ایران و روسیه در واکنش به خبر 
بانک مرکزی درباره عملیاتی شدن زودهنگام ریال 
برون مــرزی در تجارت با روســیه گفت: اگر در 

تجارت با روسیه از طریق ریال برون مرزی چالشی 
هــم به وجود آید، برآمده از عملکرد بانک مرکزی 
اســت.  صادرکننده ایرانی در ازای فروش کالا در 
روسیه روبل دریافت می کند و این روبل را از طریق 
بانک های روسی به بانک های ایران حواله می کند 
تــا ریال دریافت کند. در این بین اگر بانک مرکزی 
بخواهد این پول را به ســامانه های سنا و نیما وارد 

کند و ارزش ارزی را که صادرکننده به دست آورده 
کاهش دهد این کار به ضرر صادرکننده اســت و 
بانک مرکزی بایــد ارزش واقعی روبل را به ریال 
بــه تاجر پرداخت کند.  تیزهوش تصریح کرد: در 
حال حاضر محاسبه ارزش صادرات صادرکننده در 
سامانه نیما به کاهش ۲۰درصدی سود او می انجامد 
که رقم قابل توجهی است.  تجارت با ریال از دو سال 

پیش تاکنون همواره انجام شده و این نخستین بار 
نیست که مطرح می شود.   البته منظور من مخالفت 
کلی با قانون بازگشــت ارز حاصــل از صادرات 
نیســت. این موضوع در همه دنیا عرف اســت اما 
مساله ای که در بازگشت ارز حاصل از صادرات در 
ایران وجود دارد فاصله چشمگیر قیمت ارز در بازار 

آزاد با قیمت ارز در سامانه نیماست.

گــروه اقتصــادی - ســامانه یکپارچــه 
خودروهــای وارداتی از تمدیــد مهلت انتخاب 
خودرو برای ثبت نام کنندگان اسفند ۱۴۰۱ خبر داد.
براساس اطلاعیه سامانه یکپارچه خودروهای 
وارداتی ثبت نام کنندگان اســفند ۱۴۰۱ که امکان 
انتخاب خودروها را از روز دوشنبه ۲۴ اردیبهشت 
تا ساعت ۲۳ و ۵۹ دقیقه چهارشنبه ۲۶ اردیبهشت 
داشــتند حالا تا شنبه ۲۹ اردیبهشت برای این کار 

زمان دارند. در این مرحله متقاضیان می توانند یک 
اولویت از سبد محصولات اعلامی انتخاب کنند.

هیچ گونــه ثبت نام جدیــدی در این مرحله 
انجام نمی شود و انتخاب خودرو در سامانه صرفا 
برای ثبت نام کنندگان مرحله اول که در اســفند ماه 
ســال ۱۴۰۱ حساب خود را بلوکه کرده اند ممکن 

است. 
کلیه شرکت های واردکننده باید مطابق آیین نامه 

اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان 
خودرو نســبت به تحویل خودرو و دریافت وجه 
از مشتریان اقدام کنند در صورت تاخیر در تحویل 
و... قراردادهای مذکور مشمول جرایم مندرج در 
آیین نامه فوق خواهند شــد. تخصیص خودرو در 
این مرحله بر اساس رتبه ثبت نامی قبل متقاضی و 
اولویت انتخابی خودرو انجام می گیرد. آن دسته از 
ثبت نام کنندگان خودرو وارداتی که در مراحل قبل 

انتخــاب خودرو انجام داده و در پرتال خود گزینه 
عدم تخصیص را مشــاهده می کنند، در صورت 
تمایل نسبت به خودروهای ارائه شده در جداول 
فوق در ایــن مرحله خودرو جدید انتخاب کنند. 
اطلاعات کلیه متقاضیان مرتبط با این طرح حسب 
مــاده ۱۹ آیین نامه اجرایی مــاده ۱۴ الحاقی قانون 
مبارزه با پولشویی و طرح مالیات بر عایدی سرمایه 

در اختیار نهادهای ذی ربط قرار می گیرد.

گروه اقتصادی - مشاور وزیر راه و شهرسازی 
شرایط معافیت از مالیات بر اجاره، بر اساس قانون 
ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره را اعلام کرد. 
سید جواد سادات مدیرکل حوزه وزارتی و مشاور 
وزیر راه و شهرسازی درباره قانون ساماندهی بازار 
زمین و مسکن، گفت: طبق ماده ۷ قانون ساماندهی 
بازار زمین و مســکن اگر نرخ تورم عمومی برخی 
از اســتان ها بیش از ۳۰ درصد باشد، وزارت راه و 

شهرسازی می تواند از طریق شورای عالی مسکن 
نــرخ افزایش اجاره بها را تعیین کند. وی ادامه داد: 
در یکی از تبصره ها نیز به این موضوع اشــاره شده 
که اگر موجری سقف افزایش اجاره بها را رعایت 
نکند، مستأجر حق دارد با گذشت ۵ سال که از آن 
ملک بلند شده، برای دریافت مابه التفاوت شکایت 
کند. البتــه قراردادهایی که پس از تصویب قانون 

منعقد شوند، شامل این قانون خواهند شد.

ابزارهــای تشــویقی قانــون برای 
موجران

ســادات در ادامه از ابزارهای تشــویقی در 
نظر گرفته شــده برای موجــران و مزایایی برای 
معافیت هــای مالیاتی از درآمد اجاره در این قانون 
خبــر داد. وی گفت: اگر موجــری، خانه خود را 
در اختیار خانوارهای تحت پوشــش کمیته امداد 
یا بهزیســتی قرار دهد، شامل ۱۰۰ درصد معافیت 

مالیاتی خواهد شــد و اگــر موجری به افرادی که 
کارگر یا کارمند تأمین اجتماعی هســتند، اجاره 
دهــد تا ســقف معافیت بر حقوق مســتأجر، از 
پرداخت مالیات معاف خواهد شــد. مشاور وزیر 
راه و شهرســازی خاطرنشان کرد: اگر موجری با 
مســتأجر قرارداد ۲ تا ۳ ساله ببندد به ترتیب ۷۰ تا 
۱۰۰ درصد از معافیت های مالیات بر درآمد اجاره 

بهره مند خواهد شد.

واکنش به عملیاتی شدن »ریال برون مرزی« در تجارت با روسیه

مهلت ثبت نام خودروهای وارداتی تمدید شد

شرایط معافیت از مالیات بر اجاره اعلام شد

گروه اقتصادی  -   نمایندگان  
مجلس شــورای اسلامی با تعطیلی 

شنبه ها موافقت کردند.
نمایندگان در نشســت علنی 
امروز )چهارشنبه ۲۶ اردیبهشت ماه( 
در جریان بررسی گزارش شور دوم 
کمیســیون اجتماعی در مورد لایحه 
اصلاح مــاده )۸۷( قانون مدیریت 
خدمات کشوری پس از استماع نظر 
موافقان و مخالفان با ماده واحده این 
لایحه مبنی بر تعطیلی شنبه ها با ۱۳۶ 
موافــق، ۶۶ مخالف و ۳ رأی ممتنع 
از مجمــوع ۲۱۵ نماینده حاضر در 

جلسه موافقت کردند.
در مــاده واحده این لایحه 

آمده است:
مــاده واحده - ماده )۸۷( قانون 
مدیریت خدمات کشوری مصوب 
۸/۷/۱۳۸۶( با اصلاحات و الحاقات 
بعدی( و تبصره های آن به شرح زیر 

اصلاح می شود
ماده ۸۷ - ساعات کار کارمندان 
دستگاه های اجرایی چهل ساعت در 
هفته است و ترتیب و تنظیم ساعات 
کار ادارات به پیشنهاد سازمان اداری 
و استخدامی کشور و تصویب هیأت 

وزیران تعیین می گردد تغییر ساعت 
کار کارمندان با رعایت سقف مذکور 
و در چهارچــوب دســتورالعمل 
پیشنهادی سازمان اداری و استخدامی 
کشــور که به تصویب هیأت وزیران 
می رســد بر عهده ذی ربط می باشد. 
میزان ســاعات تدریــس معلمان و 
اعضــای هیأت علمی از ســاعات 
موظــف در طرح هــای طبقه بندی 

مشاغل ذی ربط تعیین خواهد شد.

تبصره -۱ کارمنــدان میتوانند 
با موافقت دســتگاه اجرائی ساعات 
کار خــود را تا یک چهارم ســاعت 
کار روزانه )حداکثر )۱۰( ساعت در 
هفته تقلیل دهند میزان حقوق و مزایا 
نحوه محاسبه ســوابق خدمت این 
قبیل کارمندان متناســب با ساعات 

کار آنان تعیین خواهد شد.
تبصره -۲ متناسب با تغییرات 
فناوری و در شرایط اضطرار و بحران 

نظیــر آلودگی هوا کمبــود انرژی، 
وقوع حــوادث غیر مترقبه شــیوع 
بیماری های فراگیر یا در ایام خاص 
نظیر ماه مبارک رمضان ساعت کار و 
نحوه ارائه خدمت و تقویم آموزشی 
مــدارس و مراکز آموزش عالی فارغ 
از رعایت ســقف مذکور در این ماده 
توسط ســازمان اداری و استخدامی 
کشــور تهیه و بــه تصویب هیات 

وزیران می رسد.

تبصره ۳- تمامی دســتگاه های 
اجرائی اعم از ســتادی و استانی به 
اســتثنای واحد های نظامی انتظامی 
و امنیتی و بخش عملیاتی واحد های 
خدمت رسانی از قبیل بیمارستان ها 
مراکــز بهداشــتی درمانــی مراکز 
بهزیســتی بانک ها و اماکن ورزشی 
موظفند ســاعات کار خود را در پنج 
روز هفته از روز یکشنبه تا پنج شنبه 
تنظیم نمایند فهرســت کامل بخش 

عملیاتی واحد های خدمات رسانی 
موضــوع این تبصــره ظرف مدت 
ســه ماه از تاریخ لازم الاجرا شــدن 
این قانون توسط ســازمان اداری و 
استخدامی کشور تهیه و به تصویب 

هیات وزیران می رسد.
تبصــره -۴ در تمامی قوانین و 
مقرراتی کــه از مبنای چهل و چهار 
ســاعت کار در هفتــه و یکصــد و 
هفتاد و شش ســاعت کار در چهار 
هفته متوالی استفاده شده است نظیر 
قانــون کار مصــوب ۲۹/۸/۱۳۶۹ 
مجمع تشــخیص مصلحــت نظام 

بــا اصلاحات والحاقــات بعدی از 
تاریخ لازم الاجرا شــدن این قانون 
به ترتیب به چهل ســاعت در هفته 
و یکصد و شــصت ســاعت کار در 
چهار هفته متوالی اصلاح می شود و 
کاهش ساعات کاری موجب کاهش 
حقوق و دســتمزد و مزایای قانونی 
کارکنــان و کارگــران موضوع این 
تبصره نمی گــردد اجرای حکم این 
تبصره در خصوص دســتگاه هایی 
که مســتقیماً تحت نظر مقام معظم 
رهبری اســت منوط به اذن معظم له 

می باشد.«

گــروه اقتصــادی  -   رئیس 
انجمن واردکننــدگان موبایل، تبلت 
و لــوازم جانبی با بیــان اینکه آخرین 
تخصیص ارز به وارد کنندگان موبایل 
مربوط به ۱۷ دی ماه بوده، تصریح کرد: 
مذاکراتی انجام شده و قرار است ظرف 
روزهای آینده تخصیص ارز برای ثبت 
سفارش های هجدهم تا پایان دی ماه 
انجام شــود و در مورد سال جاری هم 
هنوز مشخص نیست با چه نرخی ارز 
به واردکنندگان موبایل تخصیص داده 

شود.
عبدالمهدی اســدی اظهار کرد: 

تاکنون مشخص شــده که برای ثبت 
ســفارش هایی کــه تا پایــان دی ماه 
سال گذشته انجام شــده، ارز به نرخ 
تــالار دوم که حــدود ۴۲ هزار تومان 
است، پرداخت می شود. البته در سال 
جاری هم به احتمال زیاد ارز واردات 
موبایل در تالار دوم تامین خواهد شد، 
اما هنوز نرخ آن مشــخص نیســت. 
امیدواریم حداقل تا پایان اسفند سال 
قبل نرخ قبلی تغییر نکند. پیشنهاد وارد 
کنندگان هم این است که ارز در تالار 
دوم تامین شود و منشــا ارز واردات 
موبایــل به صادرات خود یا صادرات 

غیر تغییر نکند.
بــه گفتــه رئیــس انجمــن 
واردکنندگان موبایــل، تبلت و لوازم 
جانبــی در حــال حاضر منشــا ارز 
واردات موبایل هــای بالای ۶۰۰ دلار 
 S شامل موبایل های سامسونگ سری
و Z و آیفــون که در حال حاضر فقط 
مدل ۱۳ آن وارد می شود، ارز حاصل از 
صادرات خود است. ارز موبایل های 
کمتــر از ۶۰۰ دلار هــم در تالار دوم 

تامین می شود.
اســدی با بیان اینکــه با توجه 
به تاخیر در تامین ارز مشــکلاتی در 

بازار ایجاد شــده، تصریح کرد: برخی 
شــرکت ها هم مجبور به تعدیل نیرو 

شده اند.
گفتنــی اســت اخیــرا اعضای 
انجمن واردکننــدگان موبایل، تبلت 
و لوازم جانبی  در جلســه ای با هیئت 
رئیسه مشکلات خود را مطرح کردند. 
در این جلســه این موضوع که بیش از 
۱۲۰ روز است به شرکت ها ارز برای 

واردات تخصیص نیافته مطرح شد.
در این میان از طرف دیگر برخی 
از واردکنندگان معتقدند در این صنف 
رانت وجود دارد، چون وقتی بیشــتر 

شــرکت ها از بهمن ماه ارز نگرفتند، 
برخی شرکت ها هر روز سبد کامل به 
بازار می دهند.  در اصل گزارش هایی 
از ســوی برخی از فعالان این حوزه 
منتشــر شــده که نشــان می دهد ۱۰ 
درصد شرکت های واردکننده موبایل 
به اندازه همه شــرکت های دیگر ارز 
دریافت کرده اند و این در حالی است 
که ۹۰ درصد از شرکت های وارد کننده 
موبایل به دلیل عــدم پرداخت ارز از 
سوی بانک ها نتوانستند به اندازه نیمی 

از سهمیه خود، موبایل وارد کنند.
موبایل های  قیمت  افزایش 

دکمه ای
وی در ادامه با اشاره  به محدودیت 
واردات موبایل هــای دکمه ای، گفت: 
به دلیــل تولید داخل، واردات موبایل 
دکمه ای تقریبا انجام نمی شــود و این 
موضــوع در کنار مشــکلاتی که در 
حوزه رجیستری موبایل های دکمه ای 
داخلی وجود داشته، باعث شده قیمت 
موبایل های دکمه ای افزایش یابد، اما با 
هماهنگی دفتر تخصصی مقرر شــده 

این مشکل برطرف شود.
اســدی در پاســخ به اینکه آیا 
رجیستر نشدن این موبایل ها ارتباطی 

با گزارش های منتشــر شده از تولید 
موبایل تقلبی در کشور دارد، تصریح 
کرد: این دو موضــوع ارتباطی با هم 
ندارند. اما به طور کلی انجمن با تولید 
مطلوب که منافــع مردم را تامین کند 
موافق اســت، اما بــا کالای تقلبی و 

بی کیفیت مخالف هســتیم. از طرف 
دیگــر موبایل های دکمــه ای مورد 
اســتفاده طبقات پایین جامعه است و 
حق آنها نیســت که کالای ضعیف یا 
تقلبی به جــای کالای اصلی به آن ها 

داده شود.

موافقت مجلس با تعطیلی شنبه ها

رئیس انجمن واردکنندگان موبایل عنوان کرد؛

واردکنندگان موبایل در انتظار تامین ارز

خودروسازان داخلی توانایی تولید اتوبوس برقی باکیفیت را دارند و این اتوبوس ها 
بعضا تحویل داده شده است و بعضا در نمایشگاه های دانش بنیان به نمایش درآمده 
است و اگر شــهرداری به جای واردات به موقع برای تولید اتوبوس برقی تامین مالی 
انجــام می داد، تولید و تحویل ناوگان از محل ســاخت داخل به راحتی انجام می شــد
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